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در آســـتانه آغـــاز اردوی تیـــم ملـــی فوتبـــال به منظور حضـــور پرقدرت در 
جام ملت های آســـیا، نشســـت هم  اندیشی اعضای کادر فنی این تیم با 
مجید جلالی، مدیر فنی فدراســـیون فوتبال برگزار شـــد. در این جلسه که 
با حضور امیر قلعه نویی و دیگر اعضای کادر فنی تیم ملی برگزار شـــد، 
مهم تریـــن نـــکات آماری جام های جهانی 2022 و 2018 و جام ملت های 
آســـیا 2019 مورد بررســـی قرار گرفت و مقایسه  ای بین آمار های جسمانی و 
فنی تیم ملی فوتبال ایران با اســـتاندارد های روز فیفا و AFC انجام شـــد. 
نکته قابل توجه اینکه در این جلسه به حسرت های همیشگی یا چند 
دهه ای اخیر فوتبال ایران اشـــاره شـــده و به منظور عبور از آنها راهکارهای 
لازم اندیشـــیده و صحبت هـــای فنـــی و آماری به میـــان آمد. درخصوص 
جلسه اخیر و صحبت های ردوبدل شده دقایقی با مجید جلالی که به 
تازگی در سمت مدیر توسعه و پیشرفت فوتبال کارش را آغاز کرده است 

به گفت وگو پرداختیم که متن آن را در ادامه می خوانید. 

صحبت را از جلسه ای که با کادرفنی تیم ملی در آستانه رقابت های جام ملت های 
آسیا داشتید آغاز کنیم. در این جلسه چه گذشت؟ فقط درباره آمار و ارقام صحبت 

کردید یا درباره مسائل فنی هم به صحبت پرداختید؟
در ابتـــدای بحـــث باید به این موضوع اشـــاره کنم با گروهـــی 30نفره که از طریق 
کمیته مرکز توســـعه و پیشـــرفت فوتبال با یک گروه آنالیز همکاری می کنند از 
حدود یک ماه قبل روی تیم هایی که در دو دوره اخیر به فینال جام ملت های 
آســـیا رســـیده و از سوی دیگر در دور اخیر جام جهانی به مرحله حذفی صعود 
یابی و آنالیزهای فنی و  کرده انـــد، بررســـی های لازم را به عمل آوردیـــم. درواقع ارز
آماری را روی این دو مساله به موازات هم انجام دادیم تا ببینیم این تیم ها چطور 
به فینال جام ملت ها و مرحله حذفی جام جهانی رســـیده اند. هرچند بیشـــتر 
بحث ما در این جلسه روی موضوع جام ملت های آسیا بود و بررسی ها درباره 
علل فینالیســـت شـــدن تیم ها در دو دوره جام ملت های آســـیا 2015 استرالیا و 
2019 امـــارات را بـــه اشـــتراک گذاشـــتیم. درواقع از قبل روی ایـــن تیم ها یک کار 
تحقیقی انجام دادیم تا ببینیم پارامترهایی که موجب این موفقیت شده است 
چه مسائلی هستند. سپس جمع بندی این پارامترها یک استانداردهایی را به 
ما داد که من در جلســـه اخیر این اســـتانداردها را با مربیان تیم ملی فوتبال در 

جلسه اخیر در میان گذاشتم. 

تا چه اندازه این جلسه را مفید و کاربردی ارزیابی می کنید؟
اتفاقا جلســـه خوبی را پشـــت سر گذاشـــتیم چراکه من به عینه دیدم که مربیان 
تیـــم ملـــی هـــم در خیلی از زمینه ها کار و آنالیـــز کرده اند. واقعا گروهی که در این 

جلسه حضور داشتند هم افراد خلاق و خوشفکر در میان آنها بود و هم اینکه 
مشخص بود که واقعا برای این تحقیقات کار کرده اند. شاید خیلی از مواردی 
که ما به آن رسیده بودیم، در تیم ملی هم به آن رسیده بودند با این حال ما روی 
آن موارد تاکید گذاشتیم که به طور مثال در مسیر موفقیت احتمالی، شما باید 

به پارامترهای مورد اشاره برسید. 

درباره مدل ها و روش های ارزیابی تان نســـبت به آنالیز تیم های فینالیســـت جام 
ملت های گذشته صحبت  کنید.

به طور مثال مدلی که ژاپن به فینال رسید با مدلی که تیم ملی قطر به فینال رسید، 
بسیار متفاوت هستند. درواقع سبک و سیاقی که ژاپنی ها تا رسیدن به فینال در 
این بازی ها به کار بردند چیزی نیست که ما الان بتوانیم آن را در تیم ملی انجام 
بدهیم. لازمه این کار شاید یک برنامه ده پانزده ساله باشد که ما بخواهیم به مدل 
بازی تیم ملی ژاپن برای رســـیدن به فینال برســـیم. این در حالی اســـت که مدل 
بازی تیم ملی قطر یک شـــکل زودبازده بود. بنابراین ما ســـعی کردیم پارامترهای 
، استخراج کرده و روی آنها  فوق را برای موفقیت تیم ملی در جام ملت های قطر
کار کنیم. درواقع قطری ها در جام ملت های قبلی که قهرمان شدند، ویژگی هایی 
را دارا بودند که ما در شرایط فعلی در مقایسه با این ویژگی ها شرایط و وضعیت 
بهتری نسبت به قطر 4 سال پیش داریم. با این حال روی یک سری نکات ریز و 
کلیدی و اقداماتی که قطر انجام داد تا این تیم را به قهرمانی برساند متمرکز شدیم 

و با کادر فنی تیم ملی در جلسه اخیر این مسائل 
را همفکری کردیم و به اشتراک گذاشتیم. 

بنابراین فکر می کنم جلسه مفید و خوبی 
را برگزار کردیم که می تواند آثار مطلوب و 

موثری را به همراه داشته باشد. 

به نظر می رسد در آنالیزهایی که داشته اید، حسرت های چند دهه ای یا همیشگی 
)فینالیست شدن در جام ملت ها و صعود به مرحله حذفی جام جهانی( را مورد 

ارزیابی قرار داده باشید؟ 
بله درست است. ما این مواردی که به آنها اشاره کردید را داریم برای 8 سال آینده 
هدفگذاری می کنیم. این در شرایطی است که در کنار آن داریم برنامه ریزی انجام 
می دهیم که ببینیم چطور می توانیم به صورت باثبات به اهداف مان برسیم، نه 
اینکه یک دوره این اتفاق محقق شود و دیگر خبری از تکرار آن نباشد. بنابراین 
داریم تلاش می کنیم تا نتیجه بررســـی ها به گونه ای باشـــد که بتوانیم به صورت 

باثبات به این اهداف برسیم. 

بنابراین در جلســـه اخیر با کادرفنی تیم ملی بیشـــتر مســـائل آماری را مدنظر قرار 
دادید تا نکات فنی را؟

دقیقا. از درون این آمارها ما نکات فنی را استخراج کرده و روی این مسائل به 
همفکری پرداختیم. 

نقطه نظرات امیر قلعه نویی در این جلســـه چه مســـائلی بود؟ ضمن اینکه تا چه 
اندازه اراده و خواســـته هایش برای رســـیدن به موفقیت در جام ملت ها را جدی و 

اثرگذار دیدید؟
اســـتقبال آقای قلعه نویی از این جلســـه 
بســـیار خوب بـــود ضمن اینکـــه گروه 
مربیگـــری تیم ملـــی در این زمینه ها 
خودشـــان اقدامات خوبـــی را انجام 
دادند که این موضوع به خودی خود 

جای مسرت و خوشحالی دارد. به طور مثال وقتی تیمی می خواهد به تورنمنتی 
برود که بالای 20 روز طول می کشـــد و شـــما باید به طور میانگین هر 4 روز یک بار 
بازی کنید، موضوع ریکاوری تیم یک موضوع بســـیار کلیدی به شـــمار می رود. 
نسبت به این موضوع بسیار خوشحال شدم که کادر فنی خودش به این موضوع 
رســـیده و برای آن تمهیدات بســـیار خوبی دارد و پیش بینی های لازم را در این 
زمینه انجام داده اند. درمجموع استقبال آنها از این جلسه خوب بود و من هم 
به آنها اعلام کردم که شـــاید مســـائلی که مطرح می کنیم در بدو ورودمان کمک 
خیلی کوچکی به شـــمار برود که ما ســـعی کردیم برای تیم ملی کشـــورمان انجام 
بدهیم. اما در پاســـخ به ســـوال مشخص شما باید عرض کنم در صحبت های 
سرمربی تیم ملی و بقیه اعضای گروه مربیگری تیم ملی دیدم که به کاری که دارند 
می کنند، خیلی خیلی ایمان دارند و به اتفاقات پیش رو بسیار امیدوار هستند. 

اما میانگین سنی تیم ملی همچنان بالاست و می تواند خطرناک باشد. 
در هر صورت اینها مشکلاتی هستند که فعلا وجود دارد و باید در آینده و بعد 

از رقابت ها بیشتر به آنها پرداخت. 

پارامترهای بازدارنده را هم مورد ارزیابی قرار دادید؟ مســـاله ای مانند ابطال مجوز 
واردات خـــودرو کـــه از لحـــاظ روحـــی و روانـــی می توانـــد روی تیم ملی در آســـتانه 

رقابت ها تاثیر منفی بگذارد. 
اتفاقا در این زمینه ها با گروهی که کار را با هم انجام دادیم و حتی در جلسه اخیر 
و مورد اشاره هم صحبت هایی را داشتیم. من به این موضوع اشاره کردم که این 
موارد معمولا وجود دارند و با توجه به شـــناخت و تجربیاتی که داریم حتی این 
امکان وجود دارد که هرچه به بازی ها نزدیک تر می شـــویم باز هم از این موارد به 
وجود آید و شرایط تشدید شود. حالا اینکه مجموعه تیم با این موارد چطور کنار 
بیایـــد و چطـــور بتوانـــد تمرکز خود را حفظ کند، مـــواردی بود که در این زمینه هم 

مقداری درباره آن صحبت کردیم. 

در آمارهایتـــان پیش بینی هم داشـــتید که به طور مثـــال در رقابت های پیش رو تیم 
ملی تا چه مرحله ای صعود کرده یا چه تیم هایی به فینال رسیده و شانس قهرمانی 

بیشتری دارند؟
بله، ما جدول را می دانیم به چه شـــکل اســـت و براســـاس آن فکر می کنیم مسیر 
خوب و امیدوارکننده ای را در پیش داریم. این در حالی است که بچه های گروه 
فنی تیم ملی به کاری که دارند می کنند خیلی امیدوار بودند و در این خصوص 
هم یک مقدار صحبت کردیم اما اینکه بخواهم از این پیش بینی ها به صورت 

جزئی با اعلام نام تیم ها صحبت کنم، معذورم. 

بعد از جام ملت های آسیا باید چه اتفاقی برای تیم ملی بیفتد؟ مثلا امیر قلعه نویی 
بماند یا برود؟

به نظر من اینها مواردی نیست که الان درباره اش صحبت کنیم. 

تیم شمس آذر به عنوان شگفتی ساز رقابت های فصل جاری لیگ برتر در اقدامی 
گردان سعید دقیقی ابتدا از  قابل توجه از 5 تیم بالای جدول 10 امتیاز گرفت. شا
تراکتور 3 امتیاز گرفتند، سپس با استقلال مساوی کردند، ملوان را در خانه اش 
بردند و 3 امتیاز دیگر به حساب خود واریز کردند. آنها مقابل پرسپولیس هر چند 
نمایش خوبی نشان داده و موفق به گلزنی شدند اما در نهایت با دو گل شکست 
گردان دقیقی را متوقف کند و آنها در  خوردند؛ این شکســـت هم نتوانســـت شـــا
آخرین بازی فصل موفق شدند سپاهان را با یک گل در قزوین شکست داده و 

عملکرد خارق العاده خود را تثبیت کنند. 
عملکرد تهاجمی تیم شـــمس آذر در همه بازی ها باعث شـــد در نهایت همه 
گردانش را تحســـین کنند. با وجود  علاقمندان به فوتبال، ســـعید دقیقی و شـــا
اینکـــه همـــه علاقه مندان به فوتبـــال از عملکرد خیره کننده تیم شـــمس آذر به 
وجد آمدند اما کارخانه و مدیران این باشگاه هنوز هیچ واکنشی نسبت به این 
موضوع نداشته و تا این لحظه نه تنها پاداشی برای آنها در نظر نگرفته اند بلکه 

برنامه خاصی نیز برای تعطیلات آنها ندارند. 
از این رو تیم شـــمس آذر بعد از مســـابقات راهی تعطیلات شـــده و پس از 9 روز 
استراحت بازیکنان مجددا تمرینات را از سر می گیرند. طبق برنامه از پیش تعیین 
شـــده قرار اســـت تمرینات از بیســـتم دی در قزوین آغاز شـــود و آنها اردویی را از 
28 دی در ترکیه برگزار کنند اما این اردو نیز قطعی نیســـت؛ چرا که بســـیاری از 
یکنان آنها شرایط خروج از کشور را ندارند. با اینکه پروسه برطرف کردن این  باز
کی از آن است که موانع  مشکل از هفته گذشته استارت خورده اما شنیده ها حا
یکنان جوانی که این  یاد باز برای برپایی اردوی خارج از کشور با توجه به تعداد ز
تیم در ترکیب خود دارد به یک معضل تبدیل شـــده اســـت. به این ترتیب اگر 
یکنان شان در خارج از  مسئولان باشگاه شمس آذر بتوانند مقدمات حضور باز
کشور را فراهم کنند این اردو برگزار و در غیر این صورت منتفی می شود و آنها 

تمرینات را برای نیم فصل دوم نیز در ایران ادامه می دهند. 

 توقع از شمس آذر بالاست
عملکرد تیم شـــمس آذر در نیم فصل اول و در اولین ســـال حضورشان در لیگ 
برتر آنچنان خوب و خیره کننده بود که حالا توقعات از این تیم بالا رفته و همه 
گردان سعید دقیقی در نیم فصل دوم هستند. همین موضوع  منتظر نمایش شا
یکنانش خواهد انداخت به  یادی را روی دوش این مربی و باز بدون شک بار ز
طوری که کوچک ترین لغزش و اشـــتباه می تواند ذهنیت خوب و مثبتی که از 
یکنانش به وجود آمده را خدشه دار کند. از طرفی کسی توقع ندارد  این تیم و باز
که تیم شمس آذر از آن بازی خوب و تهاجمی فاصله گرفته و فوتبال محتاط تری 
را بازی کند در حالی که نیم فصل دوم خیلی حساس  است و می تواند تغییرات 
گاه تیم ها را به سمت  یادی در جدول رده بندی به وجود آورد. در نتیجه ناخودآ ز
بازی با احتیاط می کشاند، چرا که اغلب قبل از اینکه برای بردن رقبا به میدان 

بروند برای نباختن بازی می کنند. 
شـــهاب زنـــدی، مدیرعامـــل باشـــگاه شـــمس آذر در ایـــن مـــورد بـــه خبرنـــگار 
»فرهیختگان« گفت: »ما می دانستیم که در لیگ برتر با آمادگی خوبی حضور 
یکنان خود را می شناخت و هم  پیدا خواهیم کرد، چراکه سعید دقیقی هم باز
از لیگ برتر و شرایط آن شناخت داشت. در واقع نسبت به مسابقات اشراف 
داشتیم. شرایط در نیم فصل دوم اما متفاوت خواهد بود. امیدوارم بیش از حد 
توقع را از ما بالا نبرند. همه تلاش مان را می کنیم تا در نیم فصل دوم نیز هواداران 
یم. آنها نیز باید شـــرایط را درک کنند تا با بهترین شـــرایط فصل  را راضی نگه دار

را به پایان برسانیم.«

 کار سخت در نیم فصل دوم
در روزهایی که اغلب تیم ها در بازار داغ نقل و انتقالات تابستانی برای جذب 
یکنان متعدد و اسم و رسم دار سر و دست می شکنند، شمس آذر به عنوان  باز
یکنان جوان و جویای نام  یکـــی از تیم هـــای تـــازه صعود کرده به لیگ برتر بـــا باز
کارش را آغاز کرد. ســـرمربی این تیم برخلاف بســـیاری از تیم هایی که به دنبال 
یکنان با تجربه لیگ برتر بازی کرده می گردند ترجیح داد به جوان های جویای  باز
نامی که می شناخت اعتماد کند و اتفاقا اعتماد او نیز جواب داد. در طول فصل 
شاهد انگیزه، دوندگی و تلاش بیش از حد بازیکنان این تیم بودیم. بازیکنانی که 
دقیقی به آنها اعتماد داشت و آنها نیز سرمربی خود را به خوبی درک می کردند. 
این تعامل متقابل باعث شد در طول مسابقات عملکردی خوب، جذاب، فنی 

و حرفه ای از تیم شمس آذر ببینیم. 
آنها در همه رقابت ها برنده نشدند و 4 باخت و 5 تساوی در کارنامه خود دارند 
اما این نتایج برای نشـــان دادن توانایی های یک تیم تازه لیگ برتری کافی بود. 
یکنان این تیم در تمام بازی ها چهره حرفه ای از خود نشـــان داده به شـــکلی  باز
که کمتر کسی فکر می کرد آنها اولین فصل لیگ برتری خود را تجربه می کنند. 
شهاب زندی در این مورد به ما گفت: »اتفاقاتی که در نیم فصل اول افتاد متعلق 
به همان زمان اســـت. در واقع تیمی مثل ما با بودجه اندک موفق شـــد ســـری در 
میان سرها درآورد، قطعا  در نیم فصل دوم با توجه به اینکه اغلب تیم ها خود را 
تقویت کرده و ضعف ها را می پوشانند شرایط برایش متفاوت می شود. ما همه 
تلاش خود را می کنیم تا در نیم فصل دوم نیز با همان قدرت و صلابت ابتدایی 

فصل وارد مسابقات شویم و از حقانیت خود دفاع کنیم.«

 دقیقی قصد تقویت تیمش را دارد
درست است که تیم شمس آذر در نیم فصل اول با تکیه بر توانایی های مربی  
یکنان جوان و با انگیزه اش عملکرد خوب و خیره کننده از خود نشان داد اما  وباز
این بدان معنی نیست که آنها در نیم فصل دوم نیز با همین وضعیت می توانند 
موفق شـــوند بلکه در شـــرایطی که همه تیم ها در حال تقویت خود هســـتند آنها 
نیز نیاز به تغییر و تحول دارند. با این حال به نظر می رسد سعید دقیقی برنامه 
خاصـــی بـــرای تقویت تیم در نیم فصل دوم ندارد. شـــاید آنها در ادامه همچون 
یکنان گمنامی را به ترکیب اضافه کنند اما تا این لحظه هیچ  ابتدای فصل باز
برنامه ای برای یارگیری ندارند. علاوه بر کمبود بودجه که دست و بال این تیم را 

یکنان فعلی و عدم نیاز به جذب نفرات جدید  می بندد اعتقاد سرمربی به باز
یکی دیگر از دلایل شرکت نکردن آنها در فصل نقل و انتقالات زمستانی است. 
در حالی که همه تیم ها به تکاپو افتاده و برای جذب نفرات جدید تلاش می کنند 
یکنان جدید و  تیم شمس  آذر به تعطیلات رفته و هیچ لیستی برای جذب باز
یکنان قبلی در اختیار باشگاه قرار نگرفته است. آنها یک تعطیلات  خروج باز
واقعی را بدون هیچ دردســـری ســـپری می کنند و کاری به هیاهوی بازار نقل و 

انتقالات ندارند. البته شرایط مالی این باشگاه به شکلی است 
که نمی توانند در این مورد فعالیت کنند؛ چرا که با توجه به 

یکنان گران قیمتی که در بازار نقل و انتقالات وجود  باز
یـــد  دارنـــد امـــکان خر

بـــرای آنهـــا فراهم 
نیست. به همین 

بازاری که نمی توانند در دلیل خـــود را درگیر 
آن فعالیـــت کننـــد نخواهند کرد. البته این بدان 
معنی نیســـت که آنها مشـــکل مالی دارند، بلکه 

از پـــس همـــه تعهـــدات مالی خـــود برمی آیند اما بیش 
از آنچـــه فعـــلا تعهد داده اند نمی تواننـــد هزینه کنند. به 

همین دلیل خود را کنار کشـــیده، اســـتراحت می کنند. در 
مورد برنامه این تیم برای حضور در بازار نقل و انتقالات از 
زندی سوال کردیم که به ما گفت: »فعلا تیم راهی تعطیلات 
شـــده و سعید دقیقی هیچ لیســـتی در خصوص ورود و 
یکن به ما نداده اســـت. منتظریم تا تعطیلات  خروج باز
گـــر برنامه ای برای حضـــور در فصل نقل و  تمـــام شـــود و ا
کید کنم که ما  انتقـــالات دارد بـــه ما بگوید. البتـــه باید تا
یم  یکن به لیست مان ندار برنامه ای برای ورود و خروج باز

کنون در هیچ پستی احساس نیاز نکرده و چیزی  و تا
یاد خرید  به ما نگفته اند. تیم ما مثل ابتدای فصل ز

نمی کند، چرا که هزینه ها بالاســـت و با بودجه 
یکنانی هم که فعلا  ما همخوانی ندارد. باز

در بـــازار نقل و انتقالات روزهای داغ و 
پر التهابـــی را می گذرانند متعلق به 

تیم هایی هستند که پول دارند. ما 
یم که بخواهیم برای خرید  پول ندار
این قبیل بازیکنان وارد بازار شویم.«

 3 امتیاز برمی گردد
تیم شـــمس آذر فصل را با ســـه امتیاز منفی شـــروع کرد و چه بسا اگر تلاش های 
شهاب زندی نبود کسر امتیازهای بیشتری را نیز تجربه می کردند. دوندگی های 
مدیرعامل این تیم و تلاش هایی که انجام داد اما در نهایت مانع از آن شد  امتیاز 
بیشـــتری از این تیم کســـر شـــود. حالا اما با توجه به اتفاقاتی که برای امتیازات 
کسر شده سپاهان و پرسپولیس رخ داده است، شمس آذری ها امیدوارند بتوانند 

امتیازات از دست رفته را برگردانند. 
هرچند شمس آذر فعلا با منفی 3 امتیاز هم در جایگاه خوبی قرار دارد و حقانیت 
خود را برای همگان ثابت کرده اما مدیران این باشگاه در تلاشند تا 3 امتیاز را 
برگردانده و جایگاه خود را در جدول رده بندی ارتقا دهند. آنها معتقدند کســـر 
امتیازی که از آنها صورت گرفت نیز به ناحق بوده و نتیجه مسابقه باید در زمین 
فوتبال رقم بخورد. شهاب زندی در این مورد به ما گفت: »تلاش هایی انجام دادیم 
یم بتوانیم این سه امتیاز را برگردانیم. در واقع حق تیم ما گرفته شده و  و امیدوار
به دنبال حق خودمان هستیم. ما حق تیم دیگری را نگرفته ایم که کسی بخواهد 
به این اقدام ما اعتراض کند. 3 امتیاز  را از ما گرفتند و ما به دنبال بازگرداندن 

سه امتیاز خودمان هستیم.« 

مجید جلالی در گفت وگو با »فرهیختگان«: با یک گروه آنالیزور ۳۰ نفره به قلعه نویی مشاوره دادیم

با روش قطر ۲۰۱۹ می توانیم فینالیست شویم
 الان زمان صحبت درباره آینده قلعه نویی نیست              در حال برنامه ریزی 8 ساله هستیم تا موفقیت هایمان مقطعی نباشد

شمس آذر خود را از بازار نقل و انتقالات کنار کشید

بازیکنان گران هستند، شمس آذر پول ندارد
 شهاب زندی: تلاش می کنم ۳ امتیاز را برگردانم                         دقیقی هیچ لیستی به ما نداد
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خبرنگار گروه ورزش
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